

[Texte]

The Clerk: Opening statements.

An hon. member: It could still go to 10 or 12 minutes.

Mr. Vien: They are restricted to 5 minutes, but they will talk one after the other, and then it will be questions.

The Chairman: That is right, but there will be 5 to 10 minutes each.

Mr. Vien: One after the other?

• 1055

The Chairman: Then we are going to question them at will, and the rules of questioning will be the same, first round. Question?

Mr. Allmand: What gets me on this—and I am being very frank here—is that it took three and a half years for the government to negotiate with provinces to get this program in place, and here we are elected Members of Parliament, paid \$60,000 a year, and we are expected to come in and deal with this in question periods of 5 and 10 minutes, and then phut! In other words, I almost get the impression that we are supposed to get a superficial examination of these laws, and I cannot accept that as a Member of Parliament. I am going to quit and go home—I am not just saying this to you, Mr. Chairman—if all of us, Conservatives and Liberals together, and NDP, cannot do our job properly.

I do not want to delay this; I just want to ask legitimate questions, just like the provinces probably did, and that is why it took a length of time. I do not intend to go on forever, but I just hope that I have a chance to ask legitimate questions to the minister and the witnesses that come and just do my job as a Member of Parliament. I do not want somebody back home saying: oh, but you went in and I expected you to be the watchdog on this and you only gave five minutes of questioning and you did not ask this, or this, or this, and you are responsible, we elected you, we did not elect officials. So let us make sure that when we do these things we do them right, and when it comes out of the committee people will say that the committee did a good job in examining this bill.

I have dealt with this chairman for a long time, and I know that he is a pretty thorough man himself, and I am sure you people want to be the same. That is my only desire in this. I do not want to delay things or filibuster or anything like that.

The Chairman: Let me jump in. I have a suggestion I will put before the committee. We have agreed that on the first round the first questioners of each party get 10 minutes, and then we have agreed that in the second round we get 5 minutes. If the committee wishes, we can say that the first round for everybody will be 10 minutes. Then you would get a good run at him on the first time. That means if you want 10 minutes, all of you would get up to 10 minutes on the first pass, the first time you

[Traduction]

Le greffier: Il s'agit de l'exposé liminaire.

Une voix: Ça peut quand même prendre 10 ou 12 minutes.

M. Vien: Ils sont limités à cinq minutes, mais ils parleront l'un après l'autre et il y aura des questions.

Le président: C'est vrai, mais ils auront de cinq à 10 minutes chacun.

M. Vien: L'un après l'autre?

Le président: Nous allons ensuite leur poser les questions qui nous intéressent et les règles s'appliquant aux questions resteront les mêmes, il y aura un premier tour. Des questions?

M. Allmand: Ce qui me chiffonne et je vais être très franc, c'est que le gouvernement a dû négocier pendant trois ans et demi avec les provinces pour mettre sur pied ce programme et que nous, députés élus, sommes payés 60,000\$ par an pour intervenir par périodes de questions de cinq et de 10 minutes et puis vogue la galère! Autrement dit, j'ai comme l'impression qu'on nous demande d'examiner ces lois de manière superficielle et je ne peux l'accepter en ma qualité de député. Je vais tout laisser tomber et rentrer chez moi—je ne le dis pas seulement pour vous, monsieur le président—si nous tous conservateurs, libéraux et néo-démocrates, nous ne pouvons pas faire notre travail proprement.

Je ne veux pas retarder le débat; je veux juste poser des questions légitimes, comme l'ont certainement fait les provinces, ce qui a nécessité tant de temps. Je n'ai pas l'intention de prendre un temps infini, j'espère simplement avoir la possibilité de poser les questions légitimes au ministre et aux témoins qui comparaissent et de faire mon travail de député. Je ne veux pas rentrer dans mon comté pour qu'on me dise: vous étiez là, nous espérions que vous défendriez nos intérêts, vous n'avez posé des questions que pendant cinq minutes et vous n'avez demandé que telle et telle chose, vous êtes responsable, nous vous avons élu, nous n'avons pas élu les fonctionnaires. Assurons-nous de bien faire les choses et de veiller à ce que la population dise que ce Comité a bien fait son travail dans l'examen de ce projet de loi.

Je connais le président depuis longtemps, je sais que c'est un homme méticuleux et je suis persuadé que vous l'êtes aussi. Voilà mon seul souhait. Je ne cherche pas à retarder les choses, ou à faire de l'obstruction.

Le président: Excusez-moi. J'ai une proposition à faire au Comité. Nous avons convenu qu'au premier tour de questions, le premier intervenant de chacun des partis aura 10 minutes et qu'ensuite nous aurons cinq minutes au deuxième tour. Si le Comité le souhaite, nous pouvons décider que ce sera 10 minutes pour tout le monde au premier tour. Vous aurez donc tout loisir d'interroger le témoin au premier tour. Cela veut dire que si vous voulez 10 minutes, chacun d'entre vous aura 10 minutes au